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نیـما رجبـی

گروه فرهنگ و هنر- ســینمای 
ایران بارهــا در آثــار مختلف ثابت 
کرده که فیلمی ولو با بودجه مناســب 
و کارگردانــی دقیق، بدون تهیه کننده 
کاربلد مســیر خودش را پیدا نمی کند 
و به اصطلاح خوب از آب درنمی آید. 
پوشیدن کسوت تهیه کنندگی اهمیت 
بالایی در سینمای جهان دارد؛ اگرچه 
در ســال های اخیر و در سینمای ایران 
با ورود برخی تهیه کنندگان که ســواد 
کافی این کار را ندارند، به این حرفه با 
چشم کاسبی نگاه می شود اما در دوره 
چهل وسوم جشنواره فیلم فجر، ورود 
تهیه کنندگان با سبقه های گوناگون، از 
مدیریتی تا تلویزیونی باعث شده این 
دوره متفاوت تر از ســال های اخیر به 
تهیه کنندگان مجالی برای بروز و ظهور 

بدهد.
مهر تلویزیون پای کارنامه 

چه کسانی است؟

سیدعلی احمدی تا هر زمانی که 
در سینما و تلویزیون فعالیت کند، مهر 
تهیه کنندگی »خندوانه« را بر پیشانی 
دارد. عنوانــی که بــا توجه به مردمی 
بودن و اقبال گســترده از »خندوانه« او 
را به همین عنوان به مخاطبان شناسانده 
اســت. احمدی این روزها »عزیز« را 
در قامــت تهیه کننده روی پرده دارد و 
یکی از تهیه کنندگان این دوره است که 
سبقه تلویزیونی پرباری دارد. احمدی 
امســال »بچه مردم« را به کارگردانی 
محمود کریمی )کارگردان مستندهای 
پشــت صحنه »خندوانه«(، در گونه 

اجتماعی به فجر آورده است.
محســن چگینی با سینما شروع 
کرد و در دهه ۷۰ در سینما بسیار فعال 
بود. در دهه ۸۰ به تهیه کننندگی سریال 
های »شــب های برره«، »چارخونه«، 
»مســافران« و »ســاختمان پزشکان« 
رســید. او اخیرا با »خوب، بد، جلف« 
دوباره به ســینما برگشت و در دوره 
سی وپنجم فجر، سیمرغ بهترین فیلم 

از نگاه تماشاگران را دریافت کرد. حالا 
پس از ۸ سال دوباره و با »ترک عمیق« 
به فجر برگشــته، درامــی اجتماعی 
که ســمت و ســویی کاملا متفاوت 
با ســریال های طنز ایــن تهیه کننده 
دارد.به نظر نمی رســد کسی در میان 
تهیه کنندگان امســال جشنواره بیش 
از ایرج محمدی در تلویزیون فعالیت 
کرده باشد. محمدی بیش از ۱۰ سریال 
در تلویزیون تهیه کنندگی کرده و تنها 
۲ فیلم سینمایی »نیلگون« و »شکلاتی« 
را در کارنامه دارد. نیلگون به جشنواره 
فیلم فجر نرسید اما »۱۹۶۸« امسال در 
فجر حضور دارد؛ فیلمی که محمدی 
در کنــار یک فیلم اولی به جشــنواره 
فیلم فجر امســال رسانده است.حالا 
که نام ســعید پروینی در تیتراژ »بازی 
خونی« به عنوان تهیه کننده بالا می آید، 
باید به آن ســالی برگشت که پروینی 
تهیه کننــده یکــی از پربیننده تریــن 
سریال های تلویزیون یعنی »جراحت« 
بود. پــس از آن یک برنامه فوتبالی و 

ســریال »حوالی پاییز« را نیز تهیه کرد. 
پروینی ســال گذشته با »قلب رقه« در 
فجر حضور داشــت و علیرغم اقبال 
کــم و فروش ناراضی کننده این فیلم، 
امســال با فیلمی درباره وقایع ابتدای 
انقلاب بــرای دومین بار با حســین 

میرزامحمدی همکاری می کند.
سومین تجربه تهیه کنندگی 

در فجر
پس از دو فیلم »بدون قرار قبلی« 
و »بعد از رفتن« این ســومین دوره ای 
است که محمود بابایی در فجر حضور 
دارد. کمدی »آنتیک« نخستین فیلمی 
اســت که بابایی در گونه کمدی تهیه 
می کند.مصطفی کیایی با »ضدگلوله« 
اولین حضور خود را در جشنواره فیلم 
فجر تجربه کرد و در همان سال سیمرغ 
بلورین بهترین فیلمنامه را نیز دریافت 
کرد. او سال های بعد با ۴ فیلم )بارکد، 
خط ویــژه، عصر یخبندان و چهارراه 
اســتانبول( در فجر حضور پیدا کرد 
که ســه فیلم او نامزد دریافت سیمرغ 
مردمی شــده؛ از بین این سه هم یک 
بار این جایزه را دریافت کرده اســت. 
امســال اما برای سومین بار فیلمی را 
به عنوان تهیه کننده راهی فجر می کند.

وقتی سبقه مدیریتی به کار 
تهیه کنندگی می آید

تهیه کنندگی تلویزیون در کارنامه 
هنری مجتبی رشوند هم دیده می شود. 
او در سال ۹۱ برنامه »بی راهه« را برای 
تلویزیــون تهیه کرده و حالا با دومین 
تجربه حضور در فجر، »صددام« را به 
جشنواره می آورد. اولین تجربه او در 
فجر چهل و یکم و با »یادگار جنوب« 

رقــم خورد. رشــوند بــرای دومین 
مرتبه فیلمــی به کارگردانــی پدرام 
پور امیری را راهی فجر کرده اســت. 
البته که »صــددام« در گونه کمدی و 
»یادگار جنوب« درامی روانشناختی و 
اجتماعی بود؛ رشوند مدتی مدیرعامل 
ناجی هنر بود.روابط عمومی سازمان 
سینمایی، روابط عمومی بنیاد فارابی، 
روابــط عمومی جشــنواره کودک و 
نوجوان و... بخشی از سوابق مدیریتی 
جلیــل اکبــری صحت اســت. این 
تهیه کننده امســال با فیلــم »لولی« در 

جشنواره حضور دارد.
در باب چند حضور متوالی 

در فجر
تهیه کننده فیلمی کــه به عنوان 
نماینده سینمای ایران به اسکار امسال 
معرفی شــد، در فجر چهل و سوم با 
»چشــم بادومی« حضور دارد. سجاد 
نصرالهی نســب جزو تهیه کنندگانی 
است که در سه سال اخیر به طور متوالی 
در جشنواره شرکت کرده؛ »در آغوش 
درخت« را به تهیه کنندگی مشــترک 
بــا محمدرضا مصبــاح به فجر چهل 
و یکم و »آپاراتچی« را ســال گذشته 
به جشــنواره رســانده بود. نصرالهی 
نســب هر دو فیلم قبلــی خود یعنی 
»در آغــوش درخت« و »آپاراتچی« را 
با سرمایه گذاری ســازمان سینمایی 
سوره تهیه  کرده؛ براساس اخبار منتشر 
شده، »چشم بادومی« جدیدترین تهیه 
او در فجر امسال نیز با حمایت کانون 
پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 
است.سیدمحمودرضوی  شده  تولید 
از معدود تهیه کنندگانی است که اولین 

تجربه سینمایی او مشــترکا با اصغر 
فرهــادی بوده و به جشــنواره هم راه 
پیدا کرده است؛ او تا این دوره، ۸ فیلم 
راهی جشــنواره کرده که از »دهلیز« تا 
»ماجرای نیمروز« در آنها وجود دارد. 
رضوی امسال با فیلم »موسی« پس از 

۶ سال به جشنواره فیلم فجر می آید.
تنها بانوی تهیه کننده فجر 

چهل وسوم
نیکــی کریمی از ســال ۸۳ که 
اولیــن فیلمش را ســاخت تا ســال 
۹۳ فیلمــی را تهیه کنندگی نکرد. در 
این ۱۰ ســال از جهانگیــر کوثری تا 
محمدرضا تخت کشیان تهیه کنندگی 
آثارش را برعهده گرفتند تا در سال ۹۳ 
کریمی »شــیفت شب« را هم نوشت، 

هم کارگردانی و هم تهیه کنندگی کرد. 
»آتابای« دومیــن تجربه کارگردانی و 
تهیه کنندگی همزمان این بانوی بازیگر 
بود و امسال »زمانی در ابدیت« را پس 
از دو ســال کــه از تولید آن می گذرد، 
به جشنواره آورده؛ این بار خودش به 
طور کامل در قامــت تهیه کننده قرار 

گرفته است.
آنان کــه دل گــرم فروش 

گیشه اند
ســعید خانــی از آن دســت 
تهیه کنندگانی است که در پخش فیلم 
هم دســتی در آتــش دارد. او با تهیه 
دو درام اجتماعــی »من« و »ارادتمند؛ 
نازنین، بهاره، تینا« کار خود را به عنوان 
تهیه کننده در سینما شروع کرد و بعد به 

فیلم های کمدی چون »لونه زنبور« و 
»سال گربه« رسید. »سال گربه« اگرچه 
جزو فیلم های پرفروش امســال نبود 
اما با اقبال بدی مواجه نشــد. حالا او با 
»رها« به کارگردانی حسام فرهمند به 
فجر می آید.سیدابراهیم عامریان سال 
گذشته با »فسیل« قله جدیدی را برای 
سینمای ایران فتح کرد. فروش بیش از 
۳۰۰ میلیادری این فیلم کمدی، موج 
جدیدی از فیلم های مشــابه آن را به 
سینما روانه کرد.حالا عامریان درحالی 
بــا »کفایت مذاکرات« به فجر آمده که 
این فیلم در پیش پرده »هفتادسی« پیش 
از اکران در سینما تبلیغ می شود؛ امکانی 
که بــرای دیگر فیلم های جشــنواره 

امسال فراهم نبوده است.

تلویزیون یا انفجار در گیشه؛ 

پشت تهیه کنندگان فجر۴۳ 
به چه گرم است؟

سبقه تهیه کنندگان فجر چهل وسوم از همه لحاظ قابل توجه است؛ بعضی همچون محسن چگینی و ایرج محمدی،
 مُهر تهیه کنندگی سریال های تلویزیونی بر پیشانی دارند و بعضی به پشتوانه فروش بالای فیلم های پیشین خود، بر روی 

فرش قرمز این رویداد مهم قدم خواهند زد.

گفتگو با کارگردان “لولی:”

یک ریسک بزرگ برای یک فیلم اولی گروه فرهنگ و هنر-  کارگردان 
فیلم »لولی« از اولین تجربه ساخت فیلم 
داستانی بلند خود و ریسک هایی که برای 
ساخت این فیلم پذیرفته است، سخن 
گفت.که به عنوان یکی از فیلمســازان 
اول در چهل وســومین جشنواره فیلم 
فجر حضور دارد، در مورد اولین تجربه 
فیلم داستانی بلندش یادآور شد: بنده با 
موضوع فیلم داستانی بلند بیگانه نیستم 
زیرا اغلب فیلم های مســتندی هم که 
ســاختم اولا بلند بودند و دوما داستانی 
را در فیلــم روایت کردم. مســتندهای 
من صرفا مصاحبه محور نیستند و فیلم 
در یک خط داســتانی حرکت می کند؛ 
همین سبک مستندسازی هم باعث شد 
که مرزی بین آثار مســتند و داستانی در 
فیلم هایم وجود نداشــته باشد، این امر 
سبب شد که تصمیم بگیرم فضای کاری 

خودم را تغییر بدهم.
این کارگردان خاطرنشــان کرد: 

من تا به حال فیلم داســتانی کوتاه هم 
نســاخته بودم و به همین منظور با یک 
فضای ناشناحته روبه رو بودم، بنابراین 
از یک ســو باید در یک فضای داستانی 
کامل حرکت می کردم و از سوی دیگر 
ریسک های زیادی را می پذیرفتم، البته 
پیش از این در مستندهای جنگی خودم 
ریسک های زیادی را متحمل شده بودم 
اما اینجا یک قدری فضا متفاوت است.

فرهمند یادآور شــد: پس فضای 
فیلم داستانی بلند برای من ناشناحته و پر 
ریسک بود، ریسک  کار من جایی بیشتر 
شد که ســرمایه گذار و فیلم نامه نویس 
کار هــم خودم بودم. در حالی که پیش 
از این به عنوان کارگردان در یک مستند 
حضور داشتم که قرارداد و سرمایه گذار 
داشت اما اینجا صفر تا صد کار با خودم 
بود و این برای یک فیلم ساز اولی خیلی 
سخت اســت. در کنار فیلم اولی بودن 
و رفتن به ســمت سینمای مستقل ، در 

انتخاب بازیگران هم ریســک کردم و 
به جای انتخاب بازیگران سرشناس به 
سمت نابازیگر رفتم و از این  جهت در 
جشنواره جزو معدود فیلم هایی هستیم 
که بازیگر سرشناسی در کارمان حضور 

ندارد. 
ایــن کارگــردان ابراز کــرد: من 
سعی کردم به ریشه های مستند وفادار 
بمانم وگرنه پیش از من مستندسازانی 
همچون محمــد کارت و لاهوتی هم 
هستند که از مستند به فیلم داستانی بلند 
رفتند اما آن ها در فیلم های خودشان هم 
ســرمایه گذار داشتند و هم از بازیگران 
سرشناس استفاده کردند و من هم قطعا 
در فیلم دوم خودم به ســمت بازیگران 
سرشناس می روم اما در فیلم اول سعی 

کردم قدرت خودم را محک بزنم. 

فرهمند تصریح کرد: به نظرم فیلم 
»لولی« یک اتفاق جدید در جشــنواره 
خواهد بود چون مــا در فرم و روایت 
فیلم و همچنین انتخاب بازیگر متفاوت 
عمل کردیم. البته این ریسک پذیری من 
به خاطر مستندسازی بود. قطعا نابازیگر 
داشتن برداشت های شــما را افزایش 
می دهد و ممکن اســت بازیگر تا پایان 
کار کنار شــما نماند اما من ریســک را 

پذیرفتم و جواب هم داد.
ایــن کارگردان افــزود: ما در فرم 
کاملا متفاوت بودیم، من در مستندهای 
خود به ویژه شــرایط جنگی و سخت 
بــا دو دوربین کار کــردم و در تدوین 
کات های ســریع زدم امــا در اینجا با 
دوربینی کاملا آرام همراه خواهید بود، 
۸۰درصد فیلم پلان سکانس و تدوین 

آرام دارد و می تــوان گفــت دوربین ما 
شخصیت دارد. 

وی در مورد بازیگر نقش اول مرد 
و زن ایــن فیلم گفت: در نقش اول مرد 
و زن پیشنهاد بازیگر خوب داشتیم اما 
من نابازیگــر را انتحاب کردم تا خودم 
را محک بزنم، به هرحال هر کارگردان 
موظــف به بازیگردانــی و کارگردانی 
خوب اســت تا بتواند از بازیگر خود 
بازی بگیرد.  این کارگردان یادآور شد: 
در انتخــاب نقش اول مرد نیازمند یک 
شخصی بودیم که بتواند با لکنت حرف 
بزند، بازیگری که ما انتخاب کردیم یک 
نابازیگر بود که قبلا لکنت داشــته ولی 
خوب شده بود، بقیه بازیگران تجربه فیلم 
کوتاه و تلویزیونی و حتی تئاتر داشتند 
اما بخش اصلی فیلم ما که حول محور 

بازیگر اول مرد اســت از یک نابازیگر 
اســتفاده کردیم که ریسک بزرگی بود. 
فرهمند یادآور شد: وقتی ما از نابازیگر 
اســتفاده می کنیم باید مراقبت کنیم که 
همه وزن فیلم روی بازیگر نباشــد، از 
این رو موفقیت فیلم ما آنجایی اســت 
که بخشــی از کار روی دوش دوربین، 
موسیقی و حتی صداگذاری است. در 
واقع همکاران ما همه به زوایای مختلف 
فیلم فکر کردند.  وی تصریح کرد: وقتی 

شما بازیگر سرشناس دارید خیالتان از 
برخی موارد راحت اســت اما در اینجا 
ما در همه زاویــا کار کردیم. صحنه ما 
ســبک خود را دارد و همه در کنار هم 
کار را جلــو می برند و عناصر ما کامل 
هماهنگ هستند ولی ادای روشنفکری 
هم نداریم و همانند برخی فیلم اولی ها 
هیجــان زده عمل نکردیم. فرهمند در 
خصوص موضوع این فیلم اظهار کرد: 
موضوع فیلم ما کاملا اجتماعی با نگاه 

به فضاهای چندفرهنگی اســت، ما در 
این فیلم چند نفر به زبان ترکی، افغانی، 
فارسی و کردی داریم که دور هم جمع 
می شــوند و با خرده داستان های خود 
حول محور داستان اصلی می چرخند 
و همه درگیــر بازیگر اصلی که لکنت 
زبان دارد می شــوند. وی با بیان اینکه 
یک سال و نیم درگیر ساخت این فیلم 
هستیم، ادامه داد: خوشحالم که در این 
دوره جشــنواره حضور دارم زیرا ما در 
این دوره همه نگاه هایی که در ســینما 
وجود دارد را در جشــنواره می بینیم و 
از این جهت ویترین امســال جشنواره 

کامل است. 
فرهمند بیان کرد: جشنواره فیلم 
فجر جشن سینمای ایران است اما سال 
پیش به نظرم جشنواره سینمایی ایران 
نبود و ما با یک جشنواره دفاع مقدسی 
روبه رو بودیم و از این جهت خوشحالم 
که سال پیش فیلم ما به جشنواره نرسید.
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